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Referat fra møde i Frivillighedsrådet 

Tirsdag, den 19. oktober 2021 kl. 14-17 i mødelokale 121 på Tønder Rådhus 
 

 
Deltagere: 
Formand Poul Erik Hansen 
Næstformand Jørgen Ørbæk Petersen 
Kasserer Tage Sørensen 
Bent Nielsen, fraværende 
Mona Fabricius 
Arne Klinge 
Connie Wittenkamp 
Jens Peter Jensen 
Christa Lorenzen 
Annette Dall, ordstyrer 
 
Kirsten G. Nissen, referent 
 
 
Gruppe 1: Planlægning af stormøde 
Bent Nielsen, Mona Fabricius, Arne Klinge, Annette Dall, Kirsten G. Nissen 
 
Gruppe 2: Frivilligpolitik & PR  
Tage Sørensen, Annette Dall, Arne Klinge, Connie Wittenkamp, Jørgen Ørbæk Petersen, Poul 
Erik Hansen, Jens Peter Jensen, Christa Lorenzen, Kirsten G. Nissen  
 
Gruppe 3 Samarbejde mellem Frivilligcenter Tønder og Frivillighedsrådet 
Christa Lorenzen, Tage Sørensen og Kirsten G. Nissen er valgt af Frivillighedsrådet samt Karen 
Lund, Else Lorenzen og 1 bestyrelsesmedlem fra Frivilligcenter Tønder 
 
Frivillig Fredag: 
Poul Erik Hansen 
 
Pjece: Annette Dall, Christa Lorenzen 
 
Planlægningsgruppe fælles temadag for Frivilligcenter Tønder og Frivillighedsrådet 
Poul Erik Hansen, Karen Lund, Else Lorenzen og Kirsten Nissen. 
 
 
1. Ankomst og kaffe. 

 
2. Godkendelse af dagsordenen. 
 
Godkendt. 

 
3. Godkendelse af referat og opfølgning på punkter fra mødet den 7. september. 

 
Jf. pkt. 1 Det blev aftalt, at Poul Erik Hansen skal indkalde til møde i hvervningsgruppen. 
 
Jf. pkt. 3 Mødet med Ældre Sagen er udsat til vinteren, meddelte Poul Erik Hansen. 
 
Brevet til foreningerne omkring valget til Frivillighedsrådet med opfordring til foreningerne om 
at udpege kandidater til rådet, vil formanden udarbejde.  
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4. Kort orientering ved formand, kasserer og frivilligkoordinator/sekretær. 
 
Kasserer Tage Sørensen: Siden sidst er der kommet en udgift på 150 kr. Kassereren mente, at 
der ikke var behov for tilskud til Frivillighedsrådet i år. Det blev aftalt, at beløbet skulle over i 
puljen til uddelingen af § 18 midler. 
 
Frivilligkoordinator Kirsten G. Nissen: Orienterede om projekt Seniorsamspil, som er baseret 
på en spørgeskemaundersøgelse blandt 65-75 årige i Tønder Kommune. Der er nedsat tre 
arbejdsgrupper i henholdsvis Tønder, Toftlund og Skærbæk. I Tønder er temaet Seniorlæring 
og i Toftlund og Skærbæk handler det om værkstedsaktiviteter for mænd. Der blev udleveret 
en invitation til tre arrangementer, som arbejdsgrupperne har planlagt. Der annonceres i 
Ugeavisen med disse dage, der afholdes den 30.10 i Skærbæk, d. 2. november i Toftlund og d. 
6. november i Tønder. 
Endvidere blev der fortalt om en organisationsændring i kommunen ved årets udgang, som 
betyder, at Kultur & Fritid samt Sundhed bliver lagt sammen. 
 
Formand Poul Erik Hansen: Frivilligcentret er blevet opsagt af Medborgerhusets bestyrelse til 
årets udgang. Der arbejdes på at finde lokaler til frivilligcentret og der skal afholdes et møde 
med Aktivitetshuset SEA for en drøftelse af mulighederne i Skærbæk. Poul Erik er blevet 
næstformand i Frivilligcentrets bestyrelse og har netop deltaget i et regionalt netværksmøde 
for frivilligcentre.  
Jørgen Ørbæk Petersen og Poul Erik Hansen er tilmeldt til netværksmøde for lokale frivilligråd i 
Ringsted den 27. oktober, som det nationale Frivillighedsråd har inviteret til. 
 
 
5. Forberede dialogmøde med Socialudvalget d. 2. nov. 2021. 
 
Forslagene til punkter som blev drøftet på mødet den 7. september, blev godkendt og følger 
her: 

 Orientering om, hvad Frivillighedsrådet har beskæftiget sig med; arbejdsgrupperne, 
bankgebyrer, fadderskabsordning, samarbejdet med Frivilligcenter Tønder, rådets 
vision, indledning af muligt tværsilo-samarbejde. 

 Politisk deltagelse i rådet 
 Opstart efter corona-pandemien 

 
 

 
6. Udarbejde forslag til fordeling af § 18 tilskud. 

Vedlagt oversigt over ansøgningerne. 
 
Der var modtaget 25 ansøgninger, som Frivillighedsrådet drøftede og på det grundlag 
udarbejdede forslag til fordelingen af tilskud for efterår 2021. Forslaget bliver forelagt 
Socialudvalget, som træffer endelig beslutning om fordelingen af tilskud i november. 

 
  

7. Frivillighedsrådets opgaver. 
 
Grupper med nyt orienterer: 

 Arbejdsgruppe 1 
 Arbejdsgruppe 2 
 Arbejdsgruppe 3  
 Frivillig Fredag  
 Pjece ”Frivillige sociale organisationer og foreninger” 
 Planlægningsgruppe fælles temadag 
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Arbejdsgruppe 1 havde planlagt stormødet, som afholdes d. 24.11 i Klosterhallen. Programmet 
blev omdelt. Inden kaffepausen vil mødets deltagere blive opfordret til at drøfte muligheder for 
samarbejde i pausen, der forlænges med ca. 10 minutter. 
Arbejdsgruppe 2 havde intet nyt. 
 
Arbejdsgruppe 3 meddelte, at der havde været afholdt møde den 8. september. Der var en 
generel orientering fra Frivilligcenter Tønders repræsentanter og ligeledes havde 
Frivillighedsrådets repræsentanter refereret fra det seneste møde i rådet. 
 
Frivillig Fredag: Der var evalueringsmøde d. 6.10. Der var tilmeldt 220 til festen. Deltagernes 
evaluering var overvejende god.  
Underholdningen blev drøftet og det blev meldt tilbage, at musik og sang ved ”The Swinging 
sisters” ikke faldt i alles smag. 
 
 
8. Oplæg med råd om, hvordan foreningerne kan tackle psykisk syge og hvor der 

kan hentes hjælp. 
Ved teamleder Annette Friis.  
 

Poul Erik Hansen forklarede, hvorfor Annette var inviteret og fortalte, at han på et tidspunkt 
havde haft nogle udfordringer med et medlem, som det var svært at få hjælp til. Generelt er 
der brug for mere viden om, hvordan foreningerne skal forholde sig og hvor der kan hentes 
hjælp i forhold til at tackle lignende situationer. 
 
Annette Friis fortalte, at hun har medarbejdere, der kører ud til borgere med psykiske 
udfordringer fx misbrug, psykiatriske lidelser m.m. Arbejdet foregår i samarbejde med 
støtte/kontaktperson Henrik Bang, der er tidligere politimand og som hjælper borgere på rette 
vej.  
Annettes team støtter borgere, der er blevet visiteret til hjælpen og Henrik Bang tager sig af 
de borgere, der ikke er visiteret. Han kører ud til hele Tønder Kommune. 
 
Idræt for livet er for borgere, der har det svært og teamets medarbejdere hjælper borgerne i 
gang i den nye idrætsforening.  
Der blev spurgt ind til forskellen på Idræt for livet og Rend og Hop. Det blev forklaret, at 
målgruppen for Idræt for livet mestendels er borgere, der ikke er født med udfordringen. 
 
Det blev oplyst, at der er truffet aftale med Blå Kors omkring Værestedet Svalen i Tønder, 
således at det nu er Blå Kors, der har værestedet. Blå Kors har lettere ved at søge midler og 
rekruttere frivillige end værestedet kunne, da det i starten var et kommunalt tilbud. Borgerne 
kan få et måltid mad om fredagen. 
 
Det blev oplyst, at Annette og teamet arbejder under serviceloven og derfor må de kun hjælpe 
de borgere, der selv ønsker hjælp. Når der opstår en konflikt, er det vigtigt at berolige folk og 
nedtrappe konflikten ved at snakke med folk. Når foreningerne står i problemer, er det politiet, 
der skal kontaktes og hjælpe – foreningerne skal ikke selv gøre noget, som de ikke er trygge 
ved. Der er ingen hotline i kommunen. Borgere kan kun indlægges med tvang, hvis de er til 
fare for sig selv. 
 
Man kan evt. spørge, om personen har en kontaktperson og evt. kontakte vedkommende for 
hjælp, hvis det accepteres af personen, som det drejer sig om. 
 
Foreningerne stiller som regel ikke krav og det er ofte kun i situationer, hvor der stilles krav, 
at der kan opstå en konflikt. Det er tilgangen til borgerne, der er den vigtigste, konkluderede 
Annette. 
 
Mona Fabricius fortalte, at Ældre Sagen har tryghedsopkald og at de frivillige kan ringe til 
Hjemmeplejen, hvis de ikke kan få kontakt med borgerne. 
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Annette vil gerne komme ud til foreningerne, hvis der er behov for råd og vejledning. 
 
 
9. Nyt fra foreningerne. 
 
Punktet blev udsat til næste møde. 
 
 
10. Eventuelt og næste møde. 
 
Næste rådsmøde afholdes den 2. november kl. 14.30-16. Samme dag kl. 16 er der aftalt 
dialogmøde med Socialudvalget.


